
سامانه صدور مجوز
 بازگشایی اصناف فعال شد
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پنجره

سامانه اطلاع از ممنوع الخروجی
 آماده شد

رییس پلیس مهاجرت و گذرنامه نیروی انتظامی  از فراهم شدن 
امکان استعلام ممنوع الخروجی افراد در آینده نزدیک خبر داد.

ایسنا - سرهنگ سید محمدرضا طبایی با بیان فراهم شدن 
امکان استعلام ممنوع الخروجی افراد اظهارکرد: یکی از مشکلاتی 
که برخی از افراد با آن روبه رو بودند، بی اطلاعیش��ان از ممنوع 
الخروجی بود، ممکن بود برخی از اف��راد به دلایلی نظیر بدهی 
مالیاتی، دستور قضایی و ... امکان خروج از کشور را نداشته باشند 
اما چون از آن بی خبر بودند اقدام به تهیه بلیت هواپیما و رزرو هتل 

و ... کرده اما در حین خروج با مشکل مواجه می شدند. 
وی در ادام��ه داد: در همین راس��تا و با ه��دف ارتقا خدمات 
الکترونیک پلیس، نرم افزاری طراحی شد که با استفاده از آن امکان 
استعلام ممنوع الخروجی افراد، استعلام اعتبار گذرنامه و پرداخت 
عوارض خروج از کشور فراهم شود که در حال حاضر این نرم افزار 

در مراحل چک پایانی است و به زودی رونمایی خواهد شد. 
طبایی با بیان اینکه این نرم افزار با مشارکت بخش خصوصی 
طراحی و اجرا شده است، درباره هزینه خدمات آن نیز گفت: در 
این زمینه تصمیم گیری نهایی به زودی اعلام خواهد شد، اما قطعا 

بخشی از خدمات به شکل رایگان به کاربران ارایه خواهد شد.
رییس پلیس مهاجرت و گذرنامه نیروی انتظامی درباره اینکه 
آیا این نرم افزار دلیل ممنوع الخروجی اف��راد را نیز به آنان اعلام 
خواهد کرد، به ایسنا گفت: سازو کار این نرم افزار به گونه ای است 
که دلیل را مشخصا اعلام نخواهد کرد اما به کاربر اطلاع می دهد 

که برای حل مشکل باید به کجا مراجعه کند.
به گفته وی، این برای نخس��تین بار است که امکان استعلام 

ممنوع الخروجی افراد ممکن خواهد شد.

رییس سازمان رگولاتوری:
تخلف در ثبت سیم کارت صفر شد

رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی با بیان اینکه 
در حال حاضر همه سیم کارت های فعال در کشور دارای هویت 
هستند ، گفت: با استفاده از روش های ایجابی در ثبت سیم کارت 

امکان تخلف در ثبت سیم کارت صفرشده است.
فارس - حسین فلاح جوشقانی با بیان صفر شدن تخلف در 
ثبت سیم کارت در کشور گفت: یکی از گام های خوبی که برای 
پیشگیری از سوءاستفاده از سیم کارت ها انجام داده ایم راه اندازی 
رمز یک بار مصرف است همچنین ارسال پیامک به سیم کارت 

دیگر خریدار از نمونه های بارز آن است.
وی افزود: از زمانی که ارسال پیامک مبنی بر ثبت هر سیم کارت  
خریداری شده انجام می شود تخلفات کاهش چشمگیری یافته 
اس��ت از طرفی مزاحمت های صوتی و پیامکی هم تا حد قابل 

توجهی کاهش یافته و دیگر قابل مطرح کردن نیست.
فلاح جوشقانی گفت: در حال حاضر از میان اپراتورهای فعال 
در کشور همراه اول ۵۵ درصد سهم بازار را در اختیار دارد و اپراتور 
ایرانسل نیز با ۴۰ درصد سهم بازار و رایتل با ۵ درصد در حال ارایه 

خدمات هستند.

مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری بورس تهران:
سامانه ایرانی معاملات بورس 

در راه است
مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری بورس تهران گفت:  اگر قرار 
باشد سهام عدالت ۴9 میلیون ایرانی آزاد شود، آمادگی سامانه 
بورس برای پذی��رش این افراد وجود دارد، ام��ا همه این افراد به 

یکباره نمی توانند خرید فروش سهام انجام دهند.
فارس - روح الله دهقان در مورد اینک��ه اگر ۴9 میلیون نفر 
سهامدار عدالت بخواهند وارد بورس شوند آیا سامانه ها اجازه این 
کار را می دهد، گفت: سامانه معاملات بورس در وضع فعلی شاید 
خیلی امکان پذیرش ۴9 میلیون سهامدار را نداشته باشد، اما به 

تناسب تعریف نیازها، ظرفیت سامانه تغییر پیدا می کند. 
وی افزود: اگر قرار است س��هام عدالت وارد بازار سرمایه شود، 
متناسب با آن باید ظرفیت سامانه معاملات تغییر کند، اما با وضع 

موجود سامانه کار سختی خواهد بود که البته غیر ممکن نیست.
مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری بورس تهران در پاسخ به 
این پرسش که اگر قرار بر آزادسازی مرحله به مرحله سهام عدالت 
۴9 میلیون نفر انجام شود یا اینکه معاملات آن از طریق واحدهای 
صندوق معامله بورسی باش��د آیا امکان حضور وجود دارد، بیان 
داش��ت: بالاخره راهکاری برای حضور این اف��راد در بورس پیدا 
می شود که هم سامانه معاملات جواب دهد و هم مردم از مزایای 

حضور در بورس برخوردار شوند.
دهقان در پاسخ به این پرسش که وقتی عرضه های اولیه سهام 
شرکت ها انجام می شود، در یک روز بیش از یک میلیون و 8۰۰ 
هزار نفر وارد می شوند آیا سامانه کشش بیشتری هم دارد، گفت: 
سیستم عرضه اولیه جدا است و در سامانه معاملات اصلی مشکلی 
ایجاد نمی کند، بلکه در یک فرایند جداگانه متقاضیان عرضه اولیه 
ثبت می شوند، البته وقتی روز چهارش��نبه عرضه اولیه صورت 
می گیرد، در روز بعدی کاری یعنی روز شنبه مشتریان عرضه های 
اولیه مشخص و وارد بازار می شوند. مثلاً یک میلیون و 8۰۰ هزار 
سهامداری که متقاضی عرضه اولیه سهام یک شرکت می شوند، 
در روز بعدی کاری به تبادل سهام می پردازند که ممکن است در 

آن موقع فشاری به سامانه معاملات وارد شود.
وی در پاس��خ به این پرسش که آیا س��امانه معاملات بورس 
تهران ایرانی است، افزود: این سامانه ایرانی نیست، بلکه متعلق 
به فرانسه است که از آنجا خریداری ش��ده و آخرین نسخه ای از 
س��امانه معاملات که تحویل گرفته ایم، مربوط به سال 2۰۰9 
یعنی 11 سال پیش است که در سال 1396 این سامانه را تحویل 
گرفتیم، البته همراه سامانه معاملات کد منبع سامانه هم تحویل 

ایران شده است.
مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری بورس تهران گفت: یک 
سامانه نرم افزاری وقتی می خریم کد منبع هم باید دریافت شود، 
یعنی کد نرم افزاری که براساس آن سامانه تعریف شده است و 
با توجه به آن کد منبع کارایی س��امانه که در 2-3 سال گذشته 
به واسطه آن کد منبع تغییر پیدا کرده است تا بتوانیم نیازهای 

بازار را پاسخ دهیم.
دهقان در برابر این پرس��ش که آیا امکان تهیه سامانه ایرانی 
برای معاملات بورس وجود دارد، اظهار داشت: از یک سال قبل 
با دانشگاه تهران کار می کنیم و آنها قرار است سامانه معاملات 
ایرانی برای بورس طراحی کنند، البته این موضوع زمان بر است 
و سامانه فعلی معاملات در بورس به راحتی می تواند تا چند سال 
آینده کار کند، اما طراحی سامانه در کوتاه مدت به نتیجه نمی رسد 
و امیدواریم در آینده یک سامانه معاملات بورسی با طراحی ایرانی 

داشته باشیم.
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فناوران - براساس اعلام وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزش��کی درگاه اینترنتی salamat.gov.ir از روز قبل و به مدت یک هفته آماده ثبت نام کلیه واحدهای صنفی است. بلافاصله پس 
 markazsalamat.behdasht.gov.ir از ثبت نام، دستورالعمل های اختصاصی برای ثبت نام کننده ارسال خواهد شد. همچنین کلیه پروتکل های بهداش��تی اصناف در درگاه اطلاع رسانی

بارگذاری شده است. در ضمن امکان پرسش و پاسخ نسبت به جزئیات و کلیات پروتکل های بهداشتی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در همین درگاه وجود دارد.

در حالیکه رییس اسبق س��ازمان تنظیم مقررات ارتباطات معتقد 
است که استفاده از باند فرکانس��ی ۷۰۰ مگاهرتز برای توسعه شبکه 
موبایل در زمان کوتاه قابل اجرا نیست و نمی تواند مشکل فعلی کندی 
اینترنت را رفع کند، معاون فعلی رگولاتوری سازمان تنظیم مقررات 
در پاسخ به رییس اسبق این سازمان گفته، در صورت آزادسازی، سه 
هفته ای باندهای مذکور وارد چرخه عملیاتی و بهره برداری می شود. 
نکته قاب��ل توجه آنکه به فاصل��ه کوتاهی از این اظهار نظر، ش��رکت 
ایرانسل نیز وارد این مجادله شد و با صدور اطلاعیه ای اظهارات این 

مدیر رگولاتوری را تایید کرد.
فناوران - موضوع مورد مناقش��ه وزارت ارتباطات و سازمان صدا 
و سیما بر سر مالکیت باندهای فرکانس��ی ۷۰۰ و 8۰۰ مگاهرتز این 
روزها بار دیگر مورد توجه رس��انه ها قرار گرفته است و دلیل آن نیز 
این است که وزیر ارتباطات در توییتی دلیل کندی سرعت اینترنت 

کاربران موبایل را نبود فضای فرکانسی عنوان کرده است.
وزیر ارتباطات معتقد اس��ت که در ش��رایط فعلی بح��ران کرونا، 
می تواند با در اختیار داشتن باندهای فرکانسی ۷۰۰ و 8۰۰ مگاهرتز 
از این فضا برای توسعه ظرفیت موبایل و رفع کندی سرعت اینترنت 
استفاده کند اما کارشناسان معتقدند که استفاده از این باند فرکانسی 
برای توسعه ظرفیت ش��بکه موبایل، زمان بر بوده و نیازمند سرمایه 

گذاری است.
ابهاماتی که برای طرح مشکل فضای فرکانسی مطرح می شود

به گزارش مهر با توجه ب��ه اینکه بازپس گیری باند فرکانس��ی در 
شرایط فعلی موضوع اختلاف وزارت ارتباطات و سازمان صدا و سیما 
است، کارشناس��ان هدف آذری جهرمی  را از طرح این موضوع مورد 

انتقاد قرار داده اند.
برخی معتقدند ک��ه آذری جهرم��ی  ک��م کاری وزارتخانه اش در 
تخصیص درست منابع و تجهیزات و در تأمین سرعت اینترنت را به 
دوش فرکانس های در اختیار صداوس��یما می اندازد و به دلیل آنکه 
مردم از شبکه باکیفیت و ارزان وای فایِ خانگی محروم هستند تلاش 

دارد تا مردم را مجبور به خرید اینترنت گران موبایل کند.
این موضوع نیز از سوی کارشناسان مطرح می شود که افت سرعت 
شبکه اینترنت موبایل و ثابت عللی درون وزارتی دارد که می توان به 
عواملی چون عدم به روزرسانی تجهیزات میان لایه ای شبکه و ضعف 
ساختار شبکه ملی اطلاعات پرداخت و با وجودی که  اینترنت ارزان 
خانگی معیار پیشرفت و توان ارتباطی یک کشور محسوب می شود، 
به دلیل ضعف های موجود مردم مجبور به استفاده از اینترنت موبایل 

با هزینه گران شبکه موبایلی هستند.
در این میان این موضوع نیز از س��وی کارشناسان مطرح شده که 
 اولویت اس��تفاده فرکانس های ۷۰۰ و 8۰۰ به خاطر پوشش بالا در 
خدمات عمومی  رایگان از جمله خدمات نظامی، امداد و خبررسانی 
است و اصرار رس��انه ای وزیر ارتباطات این شائبه را به وجود می آورد 
که وی به دنبال فرافکنی و عدم تمکین به بازس��ازی زیرساخت های 

حیاتی ارتباطی است.
کارشناس��ان تاکید دارند که حتی اگر ای��ن فرکانس ها در اختیار 
وزارت ارتباطات هم قرار گیرد، از باب خرید تجهیزات، استقرار آن و 
راه اندازی، نزدیک به 1 یا 2 س��ال زمان می برد و استفاده ویژه از این 
فضای فرکانسی در ش��رایط اضطرار کرونا که از سوی وزیر ارتباطات 

مطرح می شود، تعجب برانگیز است.
 باند فرکانسی 700 و ۸00 طلایی هستند

در این راستا مسعود داوری نژاد رییس اسبق سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات، به برخی از این ابهامات پاسخ داد و ضرورت آزادسازی این 

فضای فرکانسی را برای توسعه شبکه ارتباطی کشور، تشریح کرد.
وی در پاسخ به ارتباط حل مش��کل افت کیفیت اینترنت موبایل و 
نبود فضای فرکانسی اعلام شده از سوی وزیر ارتباطات، گفت: توسعه 
ش��بکه موبایل روی فناوری ۵G  نیازمند باند فرکانسی ارزان قیمت 

است و با توجه به اینکه باندهای فرکانس��ی ۷۰۰ و 8۰۰ مگاهرتز به 
دلیل برد پایین، باند طلایی محس��وب می شوند، می توان از این فضا 
برای توس��عه این فناوری اس��تفاده کرد و تجهیزات آن نیز با قیمت 

ارزان تری خواهد بود.
داوری ن��ژاد با بیان اینکه در گذش��ته این فرکانس ه��ای رادیویی 
برای پخش تلویزیون آنالوگ کاربرد داشت ادامه داد: اما از زمانی که 
تلویزیون دیجیتال آمد و باندهای فرکانس��ی تغییر یافت، این فضای 

فرکانسی باید به دولت تحویل داده می شد.
رییس اسبق سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات گفت: هم اکنون 
مناقشه و دعوا در مورد این فضای فرکانسی بر سر خرید و فروش آن 
است و این درحالی است که از نظر قانونی مالکیت فرکانس در اختیار 

دولت است.
 فرکانس 700 برای توسعه موبایل است

وی در پاسخ به این س��وال که کارشناس��ان معتقدند که سازمان 
صداوسیما که از این رنِج فرکانس برای شبکه آنالوگ استفاده می کرد، 
در آینده نزدیک می تواند برای توسعه شبکه HD استفاده کند، گفت: 
پخش HD زمینی هم اکنون از سوی س��ازمان صدا و سیما در حال 
انجام است و روی ماهواره نیز به راحتی ماهواره HD قابل اجاره است 

که به مراتب ارزان تر از فرکانس رادیویی است.
معاون وزیر ارتباطات در دولت هش��تم تاکید کرد: این موضوع که 
 HD گفته می شود از فرکانس های ۷۰۰ و 8۰۰ بخواهند برای پخش
اس��تفاده کنند به هیچوجه اظهارنظر کارشناسی نیست. چرا که این 
باند فرکانسی بسیار ارزشمند اس��ت و در دنیا نیز بیشترین استفاده 
آن برای توسعه شبکه های موبایل اس��ت. در زمانی که همه کشورها 
در حال حرکت به سمت ۵G  هس��تند، این باندهای فرکانسی ارزان 

قیمت، بسیار کاربردی هستند.
داوری نژاد با بیان اینکه اختلاف وزارت ارتباطات و سازمان صدا و 
سیما سابقه چندین ساله دارد، ادامه داد: حتی سال ها پیش سازمان 
صدا و سیما از ارایه آدرس و موقعیت جغرافیایی ایستگاههای رادیویی 
و تلویزیونی برای ثبت در اتحادیه جهانی مخابرات )ITU( به وزارت 
ارتباطات خودداری کرد و این موضوع باعث شد که ما برای در اختیار 
گرفتن ظرفیت دیجیتال از ITU و توسعه باندهای فرکانسی در زمان 
توزیع تکه باندهای دیجیتال، با مش��کل مواجه ش��ویم؛ در آن زمان 
این مشکل با وس��اطت لاریجانی رییس وقت سازمان صدا و سیما تا 

حدودی حل شد.
وی گفت: رفتار فعلی صدا و سیما دنباله همان سیاست قدیمی  است 
و حق با وزارت ارتباطات اس��ت تا از این باندفرکانسی مطابق با رفتار 
دنیا و مصالح توسعه شبکه تلفن همراه استفاده کنند؛ نه اینکه سازمان 

صداوسیما خودش بخواهد این فضا را به فروش بگذارد.
 آزادسازی فرکانس 700 به اضطرار کرونا نمی رسد

اما رییس اسبق رگولاتوری در پاسخ به اینکه گفته می شود اولویت 
اس��تفاده فرکانس های ۷۰۰ و 8۰۰ به خاطر پوشش بالا در خدمات 
عمومی  رای��گان از جمله خدمات نظامی و امدادی اس��ت، گفت: این 
فرکانس با توجه به توس��عه ش��بکه های موبایل ب��رای فناوری های 
اینترنت چیزها و خودروهای خودران کاربرد دارد و به دلیل آنکه نسل 
آینده ارتباطات از نظر س��رعت با نس��ل فعلی متفاوت خواهد بود، با 
افزایش تعداد سلول های شبکه و اختصاص فضای فرکانسی می توان 

از فناوری 5G بهره برد.
داوری نژاد در مورد اینکه کارشناس��ان تاکی��د دارند که حتی این 
فرکانس ها اگر در اختیار وزارت ارتباطات هم قرار گیرد، از باب خرید 
تجهیزات، استقرار و راه اندازی، حدود 2 سال زمان می برد، افزود: بله، 

تحقق 5G  در کشور نیازمند سرمایه گذاری و طراحی شبکه است.
این کارش��ناس با تاکید بر اینکه کیفیت فعلی اینترنت به موضوع 
فرکانس ۷۰۰ و 8۰۰ ربطی ندارد، گفت: چرا ک��ه کیفیت در داخل 
کشور نیازمند تأمین تجهیزات است و شبکه انتقال باید جواب بدهد، 

اما هم اکنون ظرفیت توسعه در کشور وجود ندارد. اینترنت به تنهایی 
به کار نمی آید وقتی ظرفیت توسعه داخلی وجود ندارد. در این شرایط 
حتی 1۰۰۰ گیگ اینترنت رایگان نیز کاربردی نخواهد داشت. چرا 
که طی این چند سال بیشتر از تجهیزات مخابراتی فعلی، نتوانسته اند 

ظرفیتی ایجاد کنند.
وی اف��زود: وزارت ارتباطات با طرح موض��وع بازپس گیری فضای 
فرکانسی در ش��رایط بحران کرونا و بهبود س��ریع کیفیت اینترنت 
موبایل در صورت تحقق این امر، به نفع خود استفاده برده است. چرا 
که این موضوع از نظر فنی چیزی نیست که به سرعت قابل استفاده 
باشد و برای آنکه 5G  در حد کاربر نهایی در کشور تجاری سازی شود 

به سرمایه گذاری و زمان نیاز است.
رییس اسبق رگولاتوری ادامه داد: با وجودی که گفته می شود کرونا 
در کمتر از دوماه دیگر برطرف می شود، این فضای فرکانسی حتی با 
بازپس گیری هم، برای این اضطرار کاربردی نخواهد داش��ت. از نظر 
فنی، طرح موضوع تبدیل این فضای فرکانس��ی به ظرفیت توس��عه 

موبایل در این مدت زمان کم، اصلًا کارشناسی نیست.
 رگولاتوری: باندها سه هفته ای به بهره برداری می رسد

در همین راس��تا اما روز قب��ل معاون رگولاتوری س��ازمان تنظیم 
مقررات گفت: آمادگی لازم در اپراتورهای تلفن همراه برای استفاده 

از باندهای ۷۰۰ و 8۰۰ ظرف مدت 3 هفته وجود دارد.
نسترن محس��نی در گفت وگو با ایرنا در خصوص اظهارات رییس 
اسبق رگولاتوری که معتقد است استفاده از باند فرکانس ۷۰۰ و 8۰۰ 
در کوتاه مدت قابل اجرا نیست و مشکل توسعه شبکه موبایل را حل 
نمی کند، افزود: افزایش مصرف و رفتار ترافیکی ایجاد شده در دوران 
ش��یوع ویروس کرونا موقتی و منحصر به همین دوران نخواهد بود و 

پس از رفع این بیماری، نیز این رفتار ترافیکی ادامه خواهد داشت.
وی اف��زود: در صورتی که در خصوص افزایش ظرفیت فرکانس��ی 
اپراتورها فکری نش��ود، ش��بکه تلفن همراه به طور دایم در وضعیت 

اشباع بوده و کیفیت به شدت افت خواهد کرد.
محسنی همچنین افزود که استفاده از باندهای ۷۰۰ و 8۰۰ از قبل 
هم مد نظر ب��وده و اپراتورها در صورت در اختی��ار گرفتن این باندها 
می توانند ظرف مدت س��ه هفته از این باندها در برخی از ش��هرهای 

بزرگ استفاده کرده و ظرفیت دسترسی به شبکه را افزایش دهند.
 ایرانسل: 3 هفته ای باندها را فعال می کنیم

در همین رابطه ایرانسل هم روز قبل با انتشار اطلاعیه ای اظهارات 
این مقام رگولاتوری را تایید کرد.

در این اطلاعیه آمده اس��ت، ایرانسل تنگنای ش��دید فرکانسی را 
یکی از موانع اصلی توسعه شبکه موبایل عنوان و اعلام کرد در صورت 
تخصیص فرکانس، نتایج توس��عه شبکه طی س��ه هفته برای مردم 

ملموس خواهد بود.
به گزارش روابط عمومی  ایرانسل، شبکه تلفن همراه ایرانسل، حتی 
قبل از شیوع ویروس کرونا در کشور نیز، در تنگنای شدید فرکانسی 
قرار داشت تا آنجا که مجبور به استقراض فرکانس از دیگر بازیگران 

حوزه شده است.
پس از ش��یوع ویروس کرونا در ایران و ماندن بسیاری از مردم در 
خانه، میزان دیتای مصرفی مشترکان نیز به دلیل دورکاری، آموزش 
از راه دور، رشد چشمگیر نیاز به سرگرمی  و... به شدت افزایش یافته 

و کمبود فرکانس تبدیل به معضلی جدی شده است.
تلاش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برای تحقق وعده چندین 
س��اله تخصیص فرکانس  باندهای ۷۰۰ و 8۰۰ ب��ه اپراتورهای تلفن 
همراه مشابه اکثر کشورهای پیش��رفته، در صورت تحقق،  می تواند 
معضل ظرفیت، پوشش و سرعت شبکه را در ایام کرونایی کشور، در 
مدت زمان حداکثر س��ه هفته از زمان تحویل فرکانس، با استفاده از 
ظرفیت خالی تجهیزات موجود شبکه و نیز موجودی انبار حل کند و 

توسعه مناسبی در دسترسی به شبکه ایجاد کند.«

ادامه بحث ها درباره ماجرای اختلاف فرکانسی وزارت ارتباطات و صداوسیما

رگولاتوری: باندهای 700 و 800 سه هفته ای قابل استفاده است

بیمارستان های مجازی در کشور ایجاد می شود

رگولاتوری

معاون درمان وزارت بهداشت گفت: بسیاری از مراجعاتی که قبل از کرونا 
داشتیم به صورت دوراپزشکی قابل انجام است و یک پزشک می تواند دوز 
شناخته شده بیمار خود را در دیابت، روماتیسم و ... به صورت آنلاین انجام 
دهد که از نظر هزینه برای شخص و نظام سلامت به صرفه خواهد بود. این 

موضوع بعد از تصمیم گیری ستاد ملی مقابله با کرونا محقق خواهد شد.
رکنا - پس از ش��یوع کرونا در کش��ور و ترس مبتلا ش��دن افراد به این 
بیماری مراجعات به بیمارستان ها برای خدمات سرپایی کاهش چشمگیری 
داشته است. چراکه افراد حس می کنند اگر به بیمارستان مراجعه کنند، به 

کرونا مبتلا می شوند. تصوری که دور از واقعیت نیست.
در این میان معاون درمان درباره این مسئله که این روزها بسیاری از افراد 
به دلیل کرونا برای چکاب و درمان بیماری های زمینه ای به بیمارس��تان 

نمی روند، گفت: وقتی در بسیاری از کش��ورهای اروپایی و آمریکا افراد در 
این ش��رایط بحرانی تنها برای تامین لوازم ضروری خ��ود می توانند بیرون 
بروند، اینکه بخواهیم خدمات سرپایی و چکاب را فعال کنیم، به هیچ عنوان 

صلاح نیست.
قاس��م جان بابایی افزود: برنامه ای برای تک تک بیمارس��تان ها نوشته 
شده است که به تدریج به س��متی حرکت کنیم که در هر استان فقط چند 
بیمارستان برای ظرفیت بیماران کرونایی استفاده شود و سایر بیمارستان ها 

بعد از ضدعفونی شدن، برای چکاپ و درمان دیگر بیماران استفاده شود.
وی درباره افراد دارای بیماری های زمینه ای اظهار کرد: قرار است که از 
آیین نامه درمان مجازی را که مدت هاس��ت تدوین شده بعد از رفع مسائل 
قانونی آن اجرایی کنیم که بر اس��اس قول هایی که به م��ا داده اند، اگر این 

مسئله در س��تاد ملی مقابله تصویب شود، به س��رعت می توانیم خیلی از 
خدمات سرپایی را در استان ها از طریق دورا پزش��کی انجام بدهیم که بار 

مراجعات حضوری به صورت سرپایی کم شود.
معاون درمان وزارت بهداشت با بیان اینکه کرونا یک فرصت برای ایجاد 
رویه جدید خدمت است، تصریح کرد: بسیاری از مراجعاتی که قبل از کرونا 

داشتیم، به صورت دوراپزشکی قابل انجام است.
جان بابایی اظهار کرد: زیرساخت های لازم هم اکنون برای نسخه نویسی 
و نوبت دهی آماده اس��ت که می تواند برای تمام کلینیک های ما و نس��خه 
پیچی الکترونیکی در تمام داروخانه های ما انجام ش��ود و اگر در ستاد ملی 
 مقابله با کرونا مصوب ش��ود، هرچه زودتر کلینیک های مجازی راه اندازی

 می شوند.

دیدگاه

دریچه

هشدار امنیت سایبری جدید
 در ایران

امنیت سایبری در کشور به واسطه نبود یا کمبود 
قوانی��ن و برخی کاس��تی های فنی، س��اختاری و 
انسانی در س��ال های اخیر باعث بروز چالش های 

جدی شده است.
اگر در گذش��ته ما تجربه ویروس اس��تاکس نت 
که حاصل یک طراحی پیچی��ده و همکاری چند 
کشور بود را پشت سر گذاشتیم در سال های اخیر 
اما مقوله امنیت س��ایبری با بحران های متنوعی 

روبه رو شده است. 
حملات مکرر س��ایبری از داخل و خارج کشور 
که به کندی اینترنت منجر ش��د، ماجرای موسوم 
به کفتار س��ایبری که چندین سایت در کشور را با 
چالش مواجه کرد، افشای اطلاعات مشترکان یکی 
از اپراتورهای کشور، افشای اطلاعات کاربران یکی 
از تاکسی های اینترنتی کش��ور، افشای اطلاعات 
کاربران یکی از فروشندگان اینترنتی بلیط هواپیما، 
افش��ای اطلاعات و محتوای یکی از پلتفورم های 
ارای��ه خدمات ویدی��و کنفرانس داخلی، افش��ای 
اطلاعات مش��تریان برخی بانک های کش��ور و در 
آخرین نمونه، افش��ای اطلاعات ۴2 میلیون کاربر 
ایرانی تلگرام، بخشی از مهم ترین حملات و تکانه ها 

به امنیت سایبری کشور تلقی می شود.
نکته قابل توجه آنکه در برخی موارد صرفا با یک 
عذرخواهی موضوع جمع شده و در برخی دیگر از 

موارد نیز اطلاعی از نتیجه در دست نیست!
ح��الا اما ب��ا زندگ��ی در بح��ران کرونا ش��اهد 
تش��ویق، الزام و گاه اقدام از س��ر ناچاری بسیاری 
از کسب وکارها، دس��تگاه های دولتی، خصوصی، 
عموم��ی، پزش��کان، معلم��ان، دانش آم��وزان، 
دانش��جویان و انبوهی دیگ��ر از اقش��ار، نهادها و 
کاربری ها ب��ه دورکاری و مش��خصا اس��تفاده از 

پلتفورم ها و نرم افزارهای ویدیوکنفرانس هستیم.
این روزها کم نیس��تند افرادی که در گروه ها و 
شبکه های اجتماعی به دنبال معرفی پلتفورم های 
عمدتا رای��گان ویدیوکنفرانس ب��رای کارکنان و 
مجموعه کاری خود هستند. همچنین از آنجا که 
صنعت برگزاری همایش نیز در کشور همواره داغ 
بوده و نیازمند گردش است، انبوهی از سمینارهای 
آنلاین نیز در حال برگزاری اس��ت. به این موضوع 
طیف گسترده ای از کنسرت های آنلاین، تئاترها و 

غیره را نیز اضافه کنید.
اتفاقی که رفته رفته و در س��ایه نبود بسترهای 
لازم، آموزش و اطلاع رس��انی کافی از یک س��و و 
پراکندگی مسوولیتی دستگاه های ذیربط در حوزه 
امنیت سایبری از دیگر سو، می رود تا به یک بمب 
سایبری جدید در کشور تبدیل شود. چراکه ما در 
حالی به اس��تفاده حداکثری از ابزار مجازی ناچار 
شده ایم که فارغ از نداشتن برخی بسترهای لازم و 
داخلی، از امکانات و آموزش های امنیتی کافی نیز 
در استفاده از نمونه های خارجی برخوردار نیستیم.

تمایل زیاد به استفاده از بس��ترها و ابزار رایگان 
ویدیویی، در حالی به ش��کل انفجاری در کشور رو 
به افزایش اس��ت که به گفته کارشناسان امنیتی، 
این بس��ترها فارغ از اینکه به سوژه نخست هکرها 
تبدیل ش��ده اند، بلکه بس��یاری از آنه��ا خود یک 
بدافزار و بحران هستند. در چنین شرایطی میزان 
سواستفاده این ابزار از کاربران به حدی بالا و متنوع 
است که فروش اطلاعات کاربران کمترین میزان 

آن به شمار می رود.
از ضبط، س��رقت و ش��نود داده ه��ای رد و بدل 
شده در این بسترها گرفته تا نقض گسترده حریم 
خصوصی اف��راد از جمل��ه تهدیدهای س��ایبری 

منطبق بر بسترهای مذکور است.
ما اکنون اطلاعی از نحوه و ابزار ویدیوکنفرانس 
مورد استفاده دستگاه های مختلف اعم از دولتی یا 
خصوصی نداریم، اطلاعی نیز از پروتکل ها و شیوه 
نامه های امنیتی استفاده از ابزار دورکاری از سوی 

کارکنان دستگاه ها در دست نیست.
مخل��ص کلام اینک��ه چالش های ای��ن تهدید 
س��ایبری جدید به اندازه کافی روش��ن اس��ت و 
دیری نیس��ت که ع��لاوه ب��ر مواجهه با افش��ای 
مرس��وم داده های متن��ی کاربران ایرانی، ش��اهد 
حراج داده های ویدیویی، شنود و سرقت اطلاعات 
گسترده تر ایرانی ها از طریق بسترها و پلتفورم های 

ویدیویی نیز باشیم.

هشدار فرابورس
 به کانال های غیرمجاز تلگرامی

مدی��ر نظ��ارت ب��ازار و بازرس��ی فراب��ورس، ب��ه 
تمامی کانال های تلگرامی یا صفحات اینستاگرامی فاقد 
مجوز از سازمان بورس هشدار داد که فعالیت صفحه یا 
کانال آنها از طریق سازمان بورس و اوراق بهادار پیگیری 

کیفری خواهد شد.
ایمنا - صفحه رسمی  فرابورس ایران در اینستاگرام با 
انتشار یک پست نوشت: سروش خواجه حق وردی مدیر 
نظارت بازار و بازرس��ی فرابورس، ب��ه تمامی کانال های 
تلگرامی یا صفحات اینستاگرامی  فاقد مجوز از سازمان 
بورس هش��دار داد که علاوه بر اقدامات صورت گرفته، 
رس��یدگی کیفری از طریق س��ازمان ب��ورس و اوراق 
بهادار پیگیری خواهد ش��د. در نتیجه مدیران کانال ها 
و گروه های تلگرامی  و صفحات اینس��تاگرامی  فرصت 
دارند در اسرع وقت اقدام به توقف کانال یا صفحه خود 
کنند و مس��تندات مربوطه را همراه با تعهدات لازم در 
خصوص توقف فعالیت به مدیریت نظارت بازار و بازرسی 

فرابورس ارایه دهند.

رگولاتوری: مردم اجازه نصب فیبرنوری را نمی دهند!

رییس اسبق رگولاتوری :آزادسازی فرکانس ها به اضطرار کرونا نمی رسد
صفحه2  علی شمیرانی

به دلیل استفاده اینترنت فیبر نوری از سیگنال های نوری، کیفیت 
و سرعت بیش تری نس��بت به ADSL و VDSL دارد و می تواند 
یک کیفیت و سرعت را بدون در نظر گرفتن فاصله کاربر تا سرویس 
دهنده ارایه دهد و حتی س��رعت های دانلود و آپلودی بالغ بر یک 

گیگابیت عرضه کند.
ایسنا - به گفته معاون وزیر ارتباطات، فناوری VDSL ترکیب 
فیبر نوری و سیم مسی اس��ت و در مقایس��ه با پروژه فیبر نوری تا 
منازل، مسیر کوتاه تری برای دسترسی به باند پهن پرسرعت است 
اما پروژه فیبر نوری نیز همچنان در کنار VDSL پیگیری می شود.

اینترنت ADSL با بهره گیری از سیم مسی خطوط تلفن ثابت، 
جزو قدیمی ترین سرویس های اینترنت در جهان است که اطلاعات 
را از مراکز مخابراتی به روی مودم می آورد و البته با محدودیت هایی 
از جمله س��رعت دانلود کمتر از 2۴ مگابیت بر ثانیه و سرعت آپلود 
کمتر از دو مگابیت روبه روس��ت، اما س��رعت دانلود روی اینترنت 
VDSL که از ترکیب فیبر نوری و س��یم مسی اس��تفاده می کند، 
نزدیک به پنج برابر سرعت دانلود و س��رعت آپلود آن نیز 1۰ برابر 

ADSL است.
اینترنت فیبر نوری )FTTx( مبتنی بر کابل های فیبر نوری است 
و از کابل های مسی یا خطوط تلفن اس��تفاده نمی کند و کابل های 
فیبر نوری انتقال دهنده اطلاعات هستند. به دلیل استفاده اینترنت 
فیبر نوری از سیگنال های نوری، کیفیت و سرعت بیش تری نسبت 

به ADSL و VDSL دارد و می تواند یک کیفیت و سرعت را بدون 
در نظر گرفتن فاصله کاربر تا س��رویس دهنده ارای��ه دهد و حتی 

سرعت های دانلود و آپلودی بالغ بر یک گیگابیت عرضه کند.
پروژه رساندن فیبر نوری به در منازل و جایگزینی آن با کابل مسی 
با توجه به افزایش سرعت ارتباطات اینترنتی، در سال های اخیر در 
ایران هم مورد توجه مسوولان وزارت ارتباطات قرار گرفت. البته در 
ابتدا اپراتور چهارم )ایرانیان نت( به عنوان مجری این پروژه در نظر 
گرفته شد که با مش��کلات مالی روبه رو و پس از آن هم مخابرات، 
امکان واگذاری فیبر نوری به مشترکان را در پروژه ای تحت عنوان 

»تانوما« در اختیار گرفت.
از طرفی کارشناس��ان حوزه معتقدند اگرچه انحصاری در حوزه 
فیبر نوری وجود ندارد، اما شرکت های اینترنتی توان سرمایه گذاری 
در این زمینه ندارند، زیرا فیبر نوری سرمایه گذاری کلان می خواهد 
و به همین دلیل فیبر نوری منحصر به شرکت هایی شده که از قبل 
در این زمینه سرمایه گذاری کرده اند. از طرف دیگر با توجه به اینکه 
روند گذر از ADSL در حال حاضر آغاز شده، مسوولان در شرایطی 
که فراهم کردن امکان فیبر نوری تا منازل نیازمند سرمایه گذاری 
بیشتری است، جایگزینی VDSL با ADSL را در دستور کار قرار 

دادند تا بتواند سرعت چهار برابری را برای مشترکان فراهم کند.
در این راس��تا حس��ین فلاح جوش��قانی معاون وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات درباره ش��رایط فعلی پروژه فیبر نوری در کش��ور 

گفت: فناوری VDSL ترکیب فیبر نوری و سیم مسی است معمولا 
VDSL راه میان مدت تر و کوتاه تری برای دسترس��ی به باند پهن 
پرسرعت است و به همین خاطر ما اس��تراتژی خود را روی تقویت 
 VDSL این حوزه گذاش��تیم و البته پروژه فیبر نوری هم در کنار

انجام می شود.
وی با بی��ان اش��کالات فن��ی پ��روژه فیبر ن��وری اظه��ار کرد: 
س��اختمان های ما در حال حاضر همه مجهز به سیم مسی هستند 
و فیبر ندارند. حتی در بس��یاری از موارد مخابرات فیبر هم برده اما 
مردم اجازه نصب فیبر را نمی دهند، در حالی که سیم مسی از زمان 
ساخت ساختمان ها وجود داشته و اکنون در پروژه VDSL هدف 
این است که با ترکیب سیم مس��ی و فیبر و اینکه فیبر تا کافوهای 
نزدیک خانه ها در فاصله های 2۰۰ متری بیاید و آنجا به بعد س��یم 

مسی استفاده شود.
رییس س��ازمان تنظی��م مق��ررات و ارتباطات رادیوی��ی با بیان 
اینک��ه VDSL می تواند ت��ا ۷۰ مگابیت برثانیه س��رعت دهد که 
نس��بت به بالاتری��ن س��رعت ADSL چه��ار برابر اس��ت ، گفت: 
برنامه ما این اس��ت که بتوانیم پورت های پرس��رعت خانگی را راه 
اندازی کنی��م و فیبر نوری هم با س��رمایه گذاری های��ی که انجام 
 VDSL می شود در حال توس��عه اس��ت، اما در حال حاضر روش
 قابل وصول تر اس��ت و به همی��ن دلیل ای��ن روش را اکنون دنبال

 می کنیم.
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